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Slovo starosty

Vážení Šumičáci,
Vánoce už jsou za dveřmi a prvním ná-

znakem, že se vánoční čas nezadržitelně 
blíží, byla 1. adventní neděle zpříjemněná 
výstavou betlémů v místní sokolovně, kte-
rou pro nás připravili Přátelé betlémů. Vel-
ké poděkování patří zejména paní Anežce 
Drápalové a paní Janě Drápalové, bez 
kterých by tuto již tradiční výstavu nebylo 
možné uspořádat. O tom, jak je výstava 
časově náročná na přípravu, vypovídá 
samotný fakt, že se pořádá jednou za dva 
roky. Stovky vystavovaných exponátů, 
které se s každým pořádaným ročníkem 
rozrůstají o nové skvosty, přilákaly do pro-
stor sokolovny rekordní počet návštěvní-
ků. Vystoupení dětí z Mateřské a Základní 
školy z Viničných Šumic a kapela Pošu-
kovská Schola nám příjemně podbarvily 
poklidnou atmosféru celé výstavy. Děkuje-
me členkám Sokola za hřejivé občerstvení, 
všem účinkujícím a pořadatelům za krás-
nou 1. adventní neděli.

Druhý adventní víkend byl pestrý. 
V sobotu jsme společně rozsvítili vánoční 
strom na návsi před obecním úřadem. 
Vánoční strom nám pro letošní rok 
věnovali manželé Kalábovi, je to krásná 
jedle ojíněná a za dar děkujeme. Mateřské 
centrum, mateřská škola a základní škola 
si pro návštěvníky připravily krásné písně 

s vánoční tématikou a myslím, že do ne-
jednoho z nás vdechly vánoční kouzlo. 
Skvělé hudební vystoupení šumického 
ženského sboru pod vedením Hanky Vacu-
líkové a nově vzniklá šumická kapela pro 
tento večer „Highway to Šumice“ a kapela 
„Na noc“ dodaly celému večeru krásnou 
atmosféru. K příjemné atmosféře, která 
nás provázela zimním večerem, přispěli 
i zastupitelé obce a jejich pomocníci, kteří 
podávali po celý večer hřejivé nápoje 
a drobné občerstvení. 

1. vánoční obecní jarmark, který se ko-
nal v neděli 4. prosince v místní sokolov-
ně, měl úctyhodnou návštěvnost. Bohatou 
nabídku rukodělných výrobků nabízeli 
prodejci ze širokého okolí. 

Rád bych se ještě poohlédl v čase, a to 
k výsledkům letošních komunálních voleb. 
Především bych chtěl poděkovat všem 
voličům za hojnou účast ve volbách, kte-
rou jste ukázali, že vám dění v obci není 
lhostejné, a svými hlasy jste vybrali své 
zástupce do vedení obce. Zcela omlazené 
zastupitelstvo následně na svém ustavu-
jícím zasedání zvolilo nového starostu, 
místostarostu a členy výborů. 

Dovolte, abych vám všem poděko-
val za projevenou důvěru a podporu. 
V novém volebním období bude pro nás, 
mě i všechny nově zvolené zastupitele, 

 Aleš Jílek
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prvořadým úkolem se seznámit s chodem 
a řízením obce, následně navázat a po-
kračovat v rozpracovaných projektech 
a plánech tak, aby se nám zde žilo dobře.

Jeden z prvořadých cílů nás čeká již 
velmi brzy, zahájit výstavbu nové mateř-
ské školy. Kapacita ve stávající mateřské 
škole je v horní hranici naplněnosti, 
tudíž výstavba nové školky i s ohledem 
na trvalý trend nárůstu obyvatel obce je 
nutností. Velkou výhodu v nově schvá-
leném projektu mateřské školky spatřuji 
v možnosti vzdělávat zde děti již od věku 
dvou let. 

Dalšími důležitými úkoly je dobudování 
chodníků v obci, revitalizace středu obce 
a další projekty, ve kterých nové zastupi-
telstvo našlo společnou shodu a na které 
obec zajistí udržitelné financování.

Vážení spoluobčané, přeji vám po-
klidné vánoční svátky prožité v kruhu 
rodiny a přátel, přeji vám klidný zbytek 
letošního roku, už bez vánočního shonu 
a pracovního vypětí. Do nového roku 
2023 vám všem přeji hlavně pevné zdra-
ví, hodně sil, neutuchajícího optimismu 
a naděje, že se nám všem v novém roce 
bude žít spokojeně.

 Nové zastupitelstvo ustanovené 19. 10. 2022 v čele se starostou Alešem Jílkem
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ze dne 19. 10. 2022

Zastupitelstvo obce schvaluje:
  volbu kulturního výboru, který bude 

pětičlenný.
  volbu stavebního výboru, který bude 

pětičlenný.

Zastupitelstvo obce určuje:
  ověřovatelem zápisu pana Petra Marka 

a pana Ing. Oldřicha Sedláčka, zapisova-
telkou paní Bronislavu Malíkovou a skru-
tátorkou paní Zdeňku Vlachovou.

  pro výkon funkce starosty obce bude člen 
zastupitelstva dlouhodobě uvolněn.

Zastupitelstvo obce zřizuje:
  finanční výbor a kontrolní výbor. Finanční 

výbor bude pětičlenný a kontrolní výbor 
bude tříčlenný.

Zastupitelstvo obce volí:
  uvolněného starostu obce pana  

Aleše Jílka. 
  neuvolněného místostarostu pana 

Petra Marka. 
  předsedu finančního výboru pana 

Ing. Oldřicha Sedláčka. 
  předsedu kontrolního výboru paní 

Ing. Janu Železnou. 
  členy finančního výboru paní Magdalénu 

Svačinovou, pana Ing. Jana Kohouta, 
pana Michala Mendla a paní Bc. Lindu 
Horákovou.

  členy kontrolního výboru pana Ing. Jana 
Kohouta a pana Ing. Václava Kováře. 

  předsedu kulturního výboru paní 
Bc. Lindu Horákovou.

  členy kulturního výboru paní Ing. Janu 
Železnou, paní Magdalénu Svačinovou, 
paní Lenku Muselíkovou a paní Ing. Petru 
Duchoňovou.

  předsedu stavebního výboru pana 
Ing. Václava Kováře.

  členy stavebního výboru pana 
Ing. Oldřicha Sedláčka, pana Jaroslava 
Šmerdu, pana Michala Mendla a pana 
Ing. Martina Krupičku.

Zastupitelstvo obce deleguje:
  do Svazku obcí pro vodovody a kanaliza-

ce Šlapanicko: starostu pana Aleše Jílka 
a místostarostu pana Petra Marka. 

  do dobrovolného sdružení obcí Mikrore-
gionu Roketnice: starostu pana Aleše Jílka 
a místostarostu pana Petra Marka. 

  do dobrovolného svazku obcí Šlapanicko: 
starostu pana Aleše Jílka a místostarostu 
pana Petra Marka. 

Zastupitelstvo obce stanoví:
  odměnu za výkon funkce neuvolněného 

člena zastupitelstva obce ve výši 500 Kč 
za měsíc. Odměna bude poskytována ode 
dne 1. 11. 2022 a v případě náhradníka 
od prvního dne kalendářního měsíce 
následujícího po měsíci, ve kterém došlo 
ke složení slibu nebo ke zvolení do pří-
slušné funkce. 

  odměnu za výkon funkce místostarosty 
jako neuvolněného člena zastupitelstva 

Výpis usnesení z ustavujícího zasedání 
Zastupitelstva obce Viničné Šumice 
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obce ve výši 9 000 Kč za měsíc. Odměna 
bude poskytována ode dne 1. 11. 2022.

  odměnu za výkon funkce předsedy 
výboru zastupitelstva ve výši 1 200 Kč 
za měsíc a člena výboru ve výši 900 Kč 
za měsíc. Odměna bude poskytována ode 
dne 1. 11. 2022.

  při souběhu výkonu více funkcí (předse-
da/člen některého z výborů) se odměna 
neuvolněnému členovi zastupitelstva 
obce poskytne jako součet maximálně 3 
nejvyšších zastupitelstvem stanovených 
odměn za jím zastávané funkce.

  odměnu za výkon funkce člena výboru, 
který není členem zastupitelstva ve výši 
900 Kč za měsíc. Odměna bude poskyto-
vána ode dne 1. 11. 2022.

Výpis usnesení ze zasedání 
Zastupitelstva obce Viničné 
Šumice 5/2022 ze dne  
23. 11. 2022

Zastupitelstvo obce schvaluje:
  dle zákona č. 301/2000 Sb., zákona 

o matrikách v platném znění § 11a odst. 
3, místo pro oddávání „Zasedací místnost 
Obecního úřadu Viničné Šumice, č. p. 23“, 
oddávací dny pátek a sobota v čase 
od 11.00 do 14.00 hodin. Oddávajícími 
se navrhují podle § 11a odst.1 písm. b) 
a v souladu se zákonem č. 89/2012 Sb., 
občanský zákoník v platném znění, § 657 
a § 658, pan Aleš Jílek, starosta obce, 
a pan Petr Marek, místostarosta obce. 

  smlouvu č. JMK079256/22/ORR o po-
skytnutí dotace z rozpočtu Jihomorav-

ského kraje v rámci dotačního pro-
gramu Podpora adaptačních opatření 
na změnu klimatu v roce 2022 ve výši 
45 000 Kč na realizaci projektu „Ná-
sledná péče o vysazenou zeleň v obci 
Viničné Šumice“. 

  přílohu č. 1 a přílohu č. 2 ke smlouvě č. 
S/05000009/31300020/10 s účinností 
od 1. 1. 2023, mezi obcí Viničné Šumice 
a AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o., 
U Vlečky 595, Modřice.

  smlouvu č. PR-001030077371/001-ENGS 
o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene pro stavbu s názvem „Vinič-
né Šumice, kab. smyčka NN, Horáček“ 
za účelem umístění distribuční sousta-
vy – kabelové vedení NN na parcele č. 
1906 v k. ú. Viničné Šumice mezi EG.D, 
a. s., Lidická 1873/36, Černá Pole, Brno, 
jako budoucí oprávněná, a obcí Viničné 
Šumice, jako budoucí povinná.

  umístění podobenek představitelů a dal-
ších významných osobností obce Viničné 
Šumice v zasedací místnosti Obecního 
úřadu Viničné Šumice. 

  redakční radu Obecního zpravodaje obce 
Viničné Šumice ve složení p. Aleš Jílek, 
p. Petr Marek, paní Mgr. Věra Kolářová, 
p. Pavel Vrba a p. Ing. Václav Kovář.

  poskytnutí finančního daru ve výši 
25 000 Kč Mateřskému centru Viničné 
Šumice, z.s.

  rozpočtové opatření č. 10/2022.

Zastupitelstvo obce jmenuje:
  pana Ing. Václava Kováře členem školské 

rady Základní školy a Mateřské školy 
Viničné Šumice. 
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V průběhu letošního roku dochází k ná-
růstu cen ve všech oblastech obchodu 
i služeb. Přestože společnost AVE CZ 
odpadové hospodářství navýšila obci cenu 
za svoz odpadu o 17 %, rozhodlo zastupi-
telstvo obce zachovat poplatek za komu-
nální odpad ve stávající výši 600 Kč za rok 
a podpořit tímto všechny občany v době 
stálého zdražování. Navýšení ceny bude 
dofinancováno z rozpočtu obce.

Sazba poplatku za komunální 
odpad na rok 2023

  pro fyzickou osobu s trvalým pobytem 
v obci 600 Kč za poplatníka;

  mající stavbu k individuální rekreaci 
600 Kč za objekt;

  osvobozeny jsou děti ve věku do pěti let;
  sleva pro poplatníka staršího 70 let 

ve výši 100 Kč.

Sazba poplatku za psa: 200 Kč

Poplatek za komunální odpad a za psa 
na rok 2023 se vybírá od 6. února 
do 31. května 2023 a je možno ho uhradit 
přes pokladnu v úřední dny anebo převo-
dem na účet obce – 10620641/0100 (var. 
symbol číslo popisné nebo evidenční).

Další možnost je platba přes platební 
terminál na úřadě platební kartou.

Poplatek za komunální odpad a poplatek 
za psa se vybírá podle Obecně závazných 
vyhlášek obce Viničné Šumice č. 2/2019 
– o místním poplatku ze psů a č. 1/2021 – 
o místním poplatku za komunální odpad.

Poplatky za komunální odpad  
a za psa na rok 2023 

Hledá se kronikář
Obec Viničné Šumice hledá kronikáře/ku  
k vedení obecní kroniky.

Zkušenosti s psaním kroniky a kontakt na sebe 
posílejte na adresu starosta@vinicne-sumice.cz.
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Aktuální informace z obce 
až do vaší kapsy

Stáhněte si oficiální aplikaci Munipolis 
naší obce Viničné Šumice a mějte důležité 
informace stále při ruce.

Jsme nově i na Facebooku –  
Obec Viničné Šumice.

Na webových stránkách  
www.vinicne-sumice.cz 
najdete všechny informace 
z obecního úřadu, obce a je 
zde i nový mapový portál.

STAHUJTE ZDE: 

 Aleš Jílek, starosta obce 
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Na webových stránkách obce najdete okénko 
„Mobilní rozhlas“, které vás snadno navede 
k instalaci. Další instalaci lze provést tzv. 
„proklikem“ z doručené SMS, kterou jste již 
obdrželi od Munipolis, ale rádi vám ji zašleme 
znovu do vašich mobilních telefonů. 
V obou případech je nutné mít chytrý telefon. 
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S novým zastupitelstvem se příští rok 
změní i zpravodaj obce. Naším záměrem 
a záměrem zastupitelů je lépe informovat 
občany Viničných Šumic o dění v obci. 
Plánujeme dát zpravodaji nový kabát a bu-
de-li co psát, budeme vás zpravodajem 
obesílat častěji.

Co je nové pro přispěvatele: Nově 
se budou příspěvky zasílat na adresu 
zpravodaj@vinicne-sumice.cz a prosíme 
zasílat zvlášť texty a zvlášť fotografie 
(větší soubory prosíme přes uschovna.cz). 
Texty přijímáme pouze informativní-
ho, reprezentativního či edukativního 

charakteru a v rozsahu maximálně 5 000 
znaků (cca 3 normostrany). Fotografie 
posílejte neupravené, v co největším roz-
lišení a kvalitě, aby bylo z čeho vybírat. 

Nová redakční rada Zpravodaje ve slo-
žení Pavel Vrba, Václav Kovář, Jan Kohout, 
Věra Kolářová a Michal Polus si stanovuje 
právo příspěvky zkracovat, jazykově 
upravovat, případně zamítnout. Příspěvky 
zaslané po uzávěrce se přesouvají do příš-
tího čísla, proto ji prosím dodržujte.

Občanům obce přeji krásnou vánoční 
dobu a štěstí a zdraví v novém roce. 
Těším se na další naši spolupráci. 

Dne 25. října byla předána stavba firmě BS 
Imex, s.r.o., která je zhotovitelem stavby. 
Firma nastoupila sice s týdenním zpoždě-
ním, ale na provedených pracích nyní není 
týdenní manko nikterak znát. V součas-
né chvíli se výstavba chodníku dostává 
do zimních měsíců. Nyní záleží, kdy a v ja-
kém rozsahu budou práce ukončeny vzhle-
dem k charakteru používaného materiálu 
a klimatickým podmínkám. Stavba bude 
opět zahájena v jarních měsících příštího 
roku. Dokončit ji až v příštím roce bude 
mít pro obec nespornou výhodu, proto-
že se nám podařilo vyjednat s vedením 

SÚS JMK odfrézování a položení nového 
povrchu. Jakmile bude příznivé počasí, 
odfrézuje se vrchní vrstva v celé šířce ko-
munikace po celé délce nového chodníku 
a nabalí se nová vrstva živičného povr-
chu. Obec se bude na obměně povrchu 
komunikace podílet jen 10–15 % celkových 
nákladů SÚS JMK. Na celé výstavbě tohoto 
úseku chodníku se s námi finančně podílí 
50 % městys Pozořice.

Děkuji všem účastníkům silničního 
provozu a všem chodcům za ukázněnost 
a toleranci při projíždění a procházení 
stavbou. 

Změny ve Zpravodaji

II. etapa výstavby chodníku  
od točny do Pozořic

 Pavel Vrba, šefredaktor

 Aleš Jílek, starosta obce 
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V serpentýnách je již mnoho let stud-
na a na ni je napojena podzemní nádrž, 
ze které bylo vyústěno potrubí pro místní 
gravitační vodovod pro domy v oblasti 
pod obecním úřadem. V době, kdy byla 
obec napojena na veřejný vodovod, se její 
význam snížil a v současné době není 
využívána. Voda, která neustále přitéka-
la ze studny do podzemní nádrže, byla 
přepadem odváděna do dešťové kanaliza-
ce. V průběhu let došlo různými zemními 
pracemi k poškození odváděcího potrubí 
přepadu, a proto docházelo k prolínání 
vody do pozemku a k jeho podmáčení oko-
lo studny. Občas byla vidět mokrá stopa 
na silnici, která v zimě namrzala. 

Abychom zamezili nekontrolovanému 
přelivu vody na vozovku a využili v dnešní 
době vzácný zdroj vody pro obecní účely, 
rozhodl jsem o opravě havarijního stavu. 
Po dohodě se zástupci VAS, a.s. jsem ob-
jednal potřebný materiál a na sobotu 19. 
listopadu požádal o pomoc členy naší dob-
rovolné jednotky hasičů. Podařilo se nám 
během jednoho dne vykopat výkop, 
do kterého jsme uložili nové odvodňovací 
potrubí zaústěné do dešťové kanalizace 
a dále potrubí pro čerpání vody z pod-
zemní nádrže. Do stejného výkopu jsme 
uložili také kabelové vedení pro napájení 
ponorného čerpadla. To bude z podzemní 
nádrže čerpat vodu.

Tento zdroj podzemní vody bude obec 

využívat pro zalévání zeleně, k oplachu 
vozovek, případně k dalším vhodným 
účelům. Opravou havarijního stavu zajistí-
me využití obecního zdroje vody a ušet-
říme obci poplatky za odběr pitné vody 
z vodovodního řadu. Děkuji všem, kteří 
se na opravě podíleli.

Oprava přepadu podzemní nádrže 
v serpentýnách
 Aleš Jílek, starosta obce 



Stejně jako každý rok se i letos připra-
vuje Oblastní charita Rajhrad na tradiční 
Tříkrálovou sbírku, která se uskuteční 
od 1. do 15. ledna 2023.

Výtěžek z chystané koledy plánuje Charita 
Rajhrad využít na:
  pořízení dřevěných polstrovaných židlí 

do Domova se zvláštním režimem sv. Luisy,
  výmalbu pokojů klientů Domova 

se zvláštním režimem sv. Luisy,
  vybudování parkoviště pro automobily 

terénních služeb,
  otevírání bezpečnostních dveří na lůžko-

vých odděleních hospice čtečkou čipů,

  pořízení automobilu  
pro personál Domácí  
zdravotní péče,

  vybavení zrekonstruovaných prostor 
Domu léčby bolesti s hospicem sv. Josefa,

  podporu mobility v terénu pro odborné 
sociální poradenství a Charitní zá-
chrannou síť,

  zakoupení polohovacích pomůcek pro pře-
sun klientů Charitní pečovatelské služby.

TRÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2023

Kazdá koruna pomáhá
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MAS Slavkovské bojiště  
nabízí pomoc s programem  
Nová zelená úsporám Light

MAS Slavkovské bojiště nabízí možnost 
pomoci při podání žádosti do programu 
Nová zelená úsporám Light. Žadatelem 
musí být vlastník či spoluvlastník RD 
nebo trvale obývané rekreační chaty. 
Všichni členové domácnosti jsou příjemci 
starobního důchodu nebo invalidního 
důchodu 3. stupně nebo vaše domácnost 
pobírala v období od 12. 9. 2022 příspěvek 
na bydlení.

Je možné žádat na zateplení fasády, 
střechy, stropu, podlah nebo výměnu oken 
a vchodových dveří.

Příjem žádostí bude otevřen 9. ledna 
2023. Pakliže jste již patřičná opatření 
jmenovaná výše zrealizovali, je možné 
si zažádat též zpětně, a to na realizace 
uskutečněné již od 12. 9. 2022.

Žádost můžete podat před provedením 
prací, v jejich průběhu i po jejich ukonče-
ní. V případě schválení žádosti obdržíte 
zálohu ve výši až 100 % na provedení 
zvolených aktivit, maximálně však ve výši 
150 tis. Kč. Na realizaci zvolených úspor-
ných opatření pak máte celý rok. 

Dříve než podáte žádost, pořiďte si 
fotografie míst, která budete chtít změnit 
– původní okna, dveře, nezaizolovanou 
střechu apod. Tuto fotodokumentaci pak 
přiložíte k žádosti. 

Na kancelář MAS Slavkovské bojiště 
se můžete obrátit již nyní se svými dotazy. 
Pomůžeme Vám s podáním žádosti, ověří-
me, zda jste oprávněný žadatel, a poradí-
me, jak je třeba postupovat.

V případě zájmu se obracejte na: 
Petr Vaněček  
vanecek@slavkovskebojiste.cz  
tel.: 777 864 704

Dana Adamcová 
adamcova@slavkovskebojiste.cz
tel.: 732 512 635



Vaše realitní makléřka ze
sousedství

739 485 178 

Michaela Havlíčková

KRÁSNÉ VÁNOCE
A ŠŤASTNÝ NOVÝ ROK 

Vám přeje

Pokud se rozhodnete
prodat nemovitost
nebo předáte tip
vedoucí k prodeji

nemovitosti, vyplatím
Vám po prodeji 10 %  

 z výše provize.
 
 

ODMĚNA 
ZA DOPORUČENÍ

ODHAD TRŽNÍ CENY

NEMOVITOSTI

ZDARMA

michaela.havlickova@century21.cz
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Projekt „Záložka do knihy spojuje školy“
Již potřinácté vyhlásil Národní institut 
vzdělávání a mládeže a Knihovna Jiřího 
Mahena v Brně projekt týkající se základ-
ních škol „Záložka do knihy spojuje školy“. 
Účast naší školní družinky se stala dobrou 
tradicí. Cílem snažení je navázání kontaktů 
mezi českými a slovenskými školami, pod-
pora kreativního dětského čtení a oboha-
cující přátelství prostřednictvím výměny 
záložek. Každým rokem je nabídnuto 
jiné zajímavé téma. Vybízí k zamyšlení, 
ke smysluplnému hledání informací, rozvíjí 
dětskou tvořivost, vede k aktivní činnosti 
a interaktivitě mezi dětmi. Při výrobě jsme 
používali různé techniky i materiály. Žáčci 
zapojili svoje šikovné ruce, nespoutanou 
dětskou fantazii i velkou vynalézavost. 
Snažili se odevzdat dílko, kterým by co 
nejlépe prezentovali svoji školu. Během 
tvoření jsme četli z české i slovenské 
literatury, inspirovali se ve školní knihovně 

a virtuálně se seznamovali s partnerskou 
školou. V tomto projektu nejde však pou-
ze o povzbuzení dětí ke čtení knih. Jedná 
se též o to, že se učí, jaké to je obdarovat 
někoho vlastnoručně vyrobeným dár-
kem. A to se podařilo. Výměna proběhla 
a záložky od slovenských dětí skončily 
v našich knihách. Staly se tak součástí 
každodenního života, do kterého knihy 
neodmyslitelně patří.

 Tamara Kalábová, vychovatelka ŠD

Koš plný bylinek ve Stromíku
Ve středu 12. 10. se vydali druháci a žáčci 
z 1. A do pozořického Stromíku, aby 
poznali léčivé bylinky všemi smysly. Sbíral 
se jitrocel na výrobu jitrocelového sirupu, 
pekly se sušenky s levandulí a každý při 
odchodu svíral v kapse voňavý poklad 
– ručně pokreslený bylinkový pytlíček. 
Oblíbenou atrakcí se ve volné chvilce stala 
velká houpačka a košatá jabloň, která 

ŠKOLA

Základní škola Viničné Šumice

 Záložka do knih  Škola v přírodě na Jezírku (1. A, 2. třída)



4/2022  |  13

posloužila jako přirozená prolézačka. Děti 
i přes chladnější počasí odcházely oboha-
ceny novými znalostmi a dovednostmi. 
Věděly už totiž, že i v obyčejné trávě mů-
žou narazit na léčivé rostlinky přinášející 
zdraví a pohodu.

Od Martina do Tří králů – Škola v příro-
dě na Jezírku (1. A, 2. třída)
Začátkem týdne před listopadovým 
státním svátkem čelili mnozí prvňáci 
z 1. A a druháci nové výzvě – první škole 
v přírodě. Od pondělí 14. 11. do středy 
16. 11. totiž prožívali bohatý program 
"Od Martina do Tří králů" na soběšické 
pobočce Lipky zvané Jezírko. Po ubyto-
vání na pokojích se šlo do akce. Po projití 
stanovišť byla každá skupinka bohatší 
o pojmy, které poté hravě doplnila do pří-
běhu „Putování za hvězdou“. Navštívil nás 
totiž Melichar a sdělil nám, že za hvězdou 
můžeme směřovat i my. Po setmění jsme 
se proto vydali s vlastnoručně vyrobený-
mi lucerničkami lesem. Průběh dalšího 
dne přinesl mnoho nového. Zkusili jsme 

krmit ovce, česat vlnu, plstit namok-
ro kuličku s překvapením uvnitř, jako 
dobří hospodáři jsme si vyrobili máslo, 
psali husím brkem, a dokonce upekli 
svou vlastní vánočku! Večer nechybělo 
pohádkové kino a ukolébavka. Poslední 
den jsme strávili venku. Nařezali jsme si 
dřevo, oheň rozdělali pomocí křesadla 
a na něm opekli pochoutku k svačině – 
pučálku, kterou jsme svědomitě nechá-
vali od prvního dne klíčit. Celý pobyt 
protkaný mnoha pohybovými hrami 
jsme zakončili společnou reflexí, u které 
jsme si i započítali... Ve vzpomínkách 
dětí se letošní škola v přírodě zapsala 
velmi intenzivně a pozitivně. Každý si 
odnesl nejednu novou dovednost a pocit, 
že i v přírodě se může dosyta vydovádět.

 Michaela Ratajová

Pasování na čtenáře
Naši prvňáčci už znají některá písmena, 
slabiky či slova a od slov k příběhům je to 
už jen krůček. Už tedy nadešel čas, aby 
se vypravili do knihovny, což je takový 

ŠKOLA

 Pasování čtenářů 1.A...  ...a 1.B
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písmenkový ráj. Pan starosta každého 
žáčka pasoval na čtenáře a paní Puklo-
vá s paní Vlčkovou každého obdarovaly 
nejen Slabikářem, ale také krásnou knihou 
a upomínkovým listem. 

 Klára Konečná

Naši třeťáčci na škole v přírodě
Od Martina do Tří králů se jmenoval 
program na škole v přírodě, kterou si užily 
děti z obou třetích tříd v krásném prostře-
dí Jezírka – pracovišti školského zařízení 
pro environmentální vzdělávání Lipka. 
Během našeho pobytu jsme si vyzkoušeli 

spoustu činností, které patřily k běžnému 
životu našich prababiček a pradědečků 
na vesnici, seznámili jsme se s různými ře-
mesly, vytvořili si krásné výrobky, a hlavně 
jsme si užili spoustu zábavy a příjemně 
strávených chvil v blízkosti lesa. Děti 
se každé ráno těšily na krmení oveček, hry 
v lese a tradiční činnosti spojené s vánoč-
ním obdobím. 

Milé maminky a milí tatínci, letos si 
během předvánočního shonu můžete troš-
ku odpočinout, protože pletení vánočky, 
přípravu dřeva do krbu, výrobu vánočních 
ozdob a přání děti hravě zvládnou samy. 

 Vyhodnocení soutěže „Jižní Morava čte“ v šumické knihovně
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V klidu se usaďte a vychutnejte si sváteční 
chvíle třeba jako my s vánočním moštem 
a pučálkou – tradičním pokrmem, o kte-
rém děti prohlásily, že je lepší než křupky 
a brambůrky. A pokud budete mít chuť, 
vydejte se na večerní procházku lesem 
jen s lucerničkou. Možná, že se vám ukáže 
kometa nebo mudrc z Dálného východu 
tak jako nám.

 Lenka Soukupová

Jižní Morava čte
Velmi rádi jsme se zúčastnili soutěže 
„Jižní Morava čte“ na téma Co vypráví 
voda. Bylo odevzdáno přes padesát prací, 
výtvarných a v nejstarší kategorii i literár-
ních. Vyhodnocení soutěže proběhlo 
v šumické knihovně na konci listopadu, 
kam děti přišly i se svými rodiči. Pro naše 
paní knihovnice bylo opravdu těžké vy-
brat z každé kategorie jednu práci, která 
nás bude reprezentovat v krajském kole. 
Držíme pěsti Michalce Řiháčkové z 1. B 

a Oliverovi Polusovi z 5. ročníku a všem 
ostatním děkujeme za účast v soutěži. 
Přejeme vám, aby vás knihy provázely 
i nadále.

Preventivní program
Na začátku listopadu se žáci třetích tříd 
a čtvrté třídy ve spolupráci se společností 
Na počátku o. p. s. zúčastnili preventiv-
ního programu certifikovaného MŠMT 
„Moje cesta na svět“. Děti předem dostaly 
pátrací detektivní úkol, který si i se svo-
jí „miminkovskou“ fotografií přinesly 
na lekci. Paní lektorka dětem přiměřeně 
jejich věku povídala o vývoji dítěte, pou-
štěla ukázky, půjčovala modely děťátka 
v různém období. Bylo zajímavé sledo-
vat, jaké otázky děti napadaly, jak nad 
tématem přemýšlely, jak je téma zaujalo. 
Program byl vedený velmi profesionálně, 
přiměřeně věku, poutavě, byl protknut 
obrovskou úctou k životu, k maminkám, 
k rodičům, k nám samotným.

ŠKOLA

 Výlet do Technického muzea Třeťáci na škole v přírodě
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Včelí workshop
V listopadu se prvňáčci seznamovali 
se včelami a jejich světem ve včelím 
workshopu. V první části se dozvěděli, 
jak včely a jejich společenství žije a vy-
padá, ve druhé se podívali na včelařské 
vybavení a včelí plástve, potěžkali si 
pravý včelí vosk a mohli pozorovat živé 
včely přímo v proskleném „včelotěsném“ 
insektáriu.

Testování žáků
V listopadu proběhlo v naší škole testo-
vání vyhlášené Českou školní inspekcí, 
tentokrát testování tělesné zdatnosti 
ve třetích ročnících. Sami jsme zvědaví, 
jak jsme v celostátním měřítku obstáli.

Vítali jsme občánky
Děvčata z kroužku flétny přišla v listo-
padu pozdravit naše nejmladší občánky 
na obecní akci Vítání občánků v sokolovně.

Navštívili jsme Technické muzeum 
v Brně
Nejstarší žáčci se seznámili s dílem Leo-
narda Da Vinci, hlavně s jeho stroji, mladší 
si užili uličku řemesel.

Advent v naší škole
Listopad se nesl v duchu příprav na ad-
ventní dobu. První akcí byla výstava 
betlémů. Ve všech třídách jsme pilně při-
pravovali naše třídní anděly strážné, které 
jste mohli zhlédnout na výstavě betlémů. 
Připravili jsme si malé vystoupení, ve kte-
rém kroužek flétny zahrál koledy a nejstar-
ší žáci z páté třídy secvičili veršovanou hru.

V sobotu před druhou adventní nedělí 
jsme pomáhali rozsvítit vánoční strom. 
Vystoupení dětí předcházel několikatý-
denní nácvik, nejdřív v rámci předmětu 
hudební výchova a jak se termín blížil, 
také na pravidelných ranních zkouškách 
před vyučováním. Malí zpěváci si zaslouží 
obrovskou pochvalu.

Druhou adventní neděli jsme svými vý-
robky obohatili Obecní jarmark v sokolov-
ně. Děti je tvořily v kroužcích i v hodinách 
pracovních činností. Mohli jste si zakoupit 
mýdla, ozdobené lžičky, vánoční ozdoby 
na stromeček, andílky, perníčky, slané 
i sladké pečivo.

Vážení čtenáři, vážení rodiče, děti a přá-
telé školy, dovolte, abych vám jménem 
všech zaměstnanců naší základní a ma-
teřské školy popřála radostné prožití 
vánočních svátků a úspěšné vykročení 
do nového roku.

 Olga Růžičková

 Včelí workshop 
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  Tvoření v MŠ

Život v mateřské škole
V mateřské škole to od září do prosince 
žilo. Každý měsíc nás navštívilo divadlo 
a zahrálo dětem pohádku. Ve školce probí-
hala každé dva týdny logopedická preven-
ce a předškoláci měli možnost navštěvovat 
výtvarný a hudebně-pohybový kroužek. 

První velkou akcí, kterou pořádala 
naše mateřská škola tento školní rok, byla 
podzimní dílnička. Děti si měly možnost 
vyřezat svoji dýni. S nadšením tvořily 
šneky a originální podzimní list na dřevě-
né destičce, do které zatloukaly hřebíky 
a následně je obmotávaly bavlnkou.

Další akcí byl Lampionový průvod. K vi-
dění byly lampiony všech tvarů a barev. 

Průvod prošel předem určenou trasou 
až k sokolovně, kde byl zakončen ohňo-
strojem. O občerstvení se postarala obec 
Viničné Šumice. 

Naše školka se letošní školní rok zapoji-
la do projektu „Malá technická univerzita“ 
a do výtvarné soutěže „Co vypráví voda“. 

Malá technická univerzita
Na konci září dětem ze třídy Sluníček 
začala Malá technická univerzita neboli 
MTU. Ptáte se, co to MTU je? Je to univer-
zita pro děti s technickým zaměřením.

Z dětí se první týden stali stavite-
lé města. Naučili se, jak se orientovat 
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v mapě, jak zakreslovat budovy do mapy, 
kdo je to kartograf a jak se staví silnice 
a budovy podle mapy. 

Druhý týden si děti vyzkoušely práci 
architekta. Seznámily se s technickým vý-
kresem, naučily se rozpoznávání obvodo-
vých zdí a příček, postavily půdorys domu 
podle technického výkresu a vědí, jaká je 
náplň práce architekta.

Třetí týden byly inženýry. Děti už 
ví, jaké barvy mají rozvody v domě, jak 
se rozvody do domu instalují, jak se přivá-
dí voda a elektřina do domu a jak odtéká 
špinavá voda.

Čtvrtý týden jako projektanti pochopili 
pojem spádování vody, rozvod vodovodu, 
kanalizace a elektřiny v ulici.

Pátý týden se z dětí stali stavitelé mostů. 
Naučili se vázání kostek a ověřování pev-
nosti vázání, stavbu pilířů podle návodu. 

Šestý týden byly děti stavitelé věží. 
Děti si na „vlastní kůži“ vyzkoušely, jaké to 
je být věžemi a co je potřeba k dobré sta-
bilitě. Také si zkusily stavbu podle návodu 
a stavbu vysílače Ještěd. 

Sedmý týden si všichni vyzkoušeli práci 
vodohospodáře. Už ví, jak fungují čistírny 
odpadních vod a jak se vrací pročiště-
ná (nikoliv však pitná) voda z ČOV zpět 
do přírody. Udělali si jednoduchý pokus 
s filtry a uvědomili si nedostatek pitné 
vody na celém světě. 

Osmý týden byly děti energetiky. Vytvo-
řily cestu elektřiny z elektrárny až do domu 
a dozvěděly se, jaké jsou druhy elektráren.

Na konci každého bloku děti dostaly 
diplom, který si každý odnesl domů. MTU 
byla pro děti velikým přínosem a inspira-
cí. Moc děkujeme lektorům za krásných 
osm týdnů. 

 Vystoupení na Výstavě betlémů v sokolovně



4/2022  |  19

ŠKOLA

Co vypráví voda
V rámci projektu „Jižní Morava čte“ 
se v letošním školním roce nejstarší děti 
z naší školky zapojily do výtvarné soutěže 
„Co vypráví voda“. Téma nabízelo dostatek 
prostoru pro výtvarné zpracování vodních 
světů a říší. Tématem knihoven je v roce 
2021–2022 udržitelnost. Voda, jeden 
z přírodních elementů, tvoří společně 
se vzduchem základní podmínky pro život 
na Zemi. O světě pod vodou víme mnoho, 
ale je vše opravdu tak, jak se na první 
pohled zdá? Neskrývají se v hlubinách 
oceánů a moří například různá království, 
která jsou lidem zapovězena?

Děti soutěžily v kategorii volná tvorba. 
Všichni namalovali krásné a výstižné 
obrázky z vodního světa a bylo opět těžké 
vybrat tři nejlepší. V našem školním kole 
se na 1. místě umístil Jiříček Stuchlík, na 2. 
místě Kubíček Drápal a na 3. místě Eliška 
Hrdličková. Tyto vítězné práce jsme od-
nesli do místní knihovny. Paní knihovnice 

práce vyhodnotily a pozvaly všechny děti, 
paní učitelky a rodiče dětí, které se umísti-
ly, do místní knihovny. Tam předali dětem 
odměny starosta naší obce pan Aleš Jílek, 
paní Ludmila Pospíšilová, paní knihovni-
ce Jana Vlčková a Zdeňka Puklová. Ještě 
jednou děkujeme všem dětem za účast 
v této soutěži a přejeme hodně úspěchů 
i v jiných výtvarných soutěžích.

Akce během adventní doby
Adventní doba je nejkrásnějším obdobím 
v roce a s ní jsou spojené nejrůznější akce. 
I naše školka se zapojila do kulturního 
dění ve Viničných Šumicích. Přípravy 
na vystoupení a tvoření na Vánoční jar-
mark stály hodně úsilí, ale stálo to za to.

První adventní víkend patřil Výstavě 
betlémů a prvnímu veřejnému vystoupení 
našich dětí z mateřské školy. Pásmo za-
hájily nejmenší děti svou básničkou. Poté 
společně všechny děti zazpívaly písničku 
„Vánoční stromeček“, kterou navodily 

 Cvičení je legrace  Na vycházku chodíme rádi
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předvánoční atmosféru a všem přítomným 
vykouzlily úsměv na tváři.

Součástí výstavy betlémů byla i výsta-
va andělů, do které jsme se také zapojili. 
Všechny děti ze třídy Motýlků i Sluníček 
se pustily do výroby andělů. I přes velkou 
nemocnost se dílo podařilo a děti mají teď 
svého Anděla strážného i ve školce.

3. prosince jsme se účastnili vystoupení 
při rozsvěcení vánočního stromu. Dětem 
se vystoupení povedlo a ani mráz nám 
nezkazil pěkně strávený podvečer.

4. prosince se uskutečnil v Sokolovně 
Vánoční jarmark. Stánek s výrobky zde 
měla i naše školka. Všichni si mohli za-

koupit medové perníčky, vánoční ozdoby 
na stromeček nebo také svícny.

5. prosince navštívila naši školku Mi-
kulášská družina. Děti se trošku bály, ale 
věděly, že je paní učitelky budou chránit. 
Čerty jsme poslali pryč, protože ve školce 
máme jen šikovné a hodné děti. Mikuláš 
rozdal dárečky a andílci nám zamávali 
na pozdrav.

Všem rodičům a přátelům mateřské 
školy děkujeme za spolupráci a přejeme 
krásný a klidný advent. Do nového roku 
hodně zdraví a štěstí. 

 Kolektiv Mateřské školy Viničné Šumice

 Výstava betlémů
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Vážení občané,
srdečně vás tímto zdravím jako nový 

pozořický farář. Jmenuji se Václav Hejč. 
Je mi 45 let. Pocházím z obce Šošůvka, 
která se nachází na Drahanské vrchovi-
ně a severní hranici Moravského krasu. 
Od roku 2014, kdy jsem se stal knězem, 
jsem sloužil dva roky jako kaplan v Brně 
na Petrově a poté šest let jako farář 
v Křižanově na Vysočině. Letos v říjnu 
jsem byl jmenován farářem pro pozořic-
kou farnost. V případě zájmu o duchovní 
službu nebo i jen o nezávazný rozhovor 

mě můžete kontaktovat osobně nebo 
na tel.: 737 896 478, případně na e-mailu: 
pozorice@dieceze.cz.

Při této příležitosti děkuji těm, kdo 
s naší farností jakkoli spolupracují a pod-
porují její život a správu. Aktuálně vás zvu 
ke společnému prožívání radosti z naro-
zení Ježíše Krista při vánočních bohosluž-
bách. K dispozici bude opět také betlém-
ské světlo a v době vánoční bude možné 
navštívit betlémy v kostele a na faře.

Betlémy nejsou jen pěkným ztvárněním 
něčeho dávného. Znázorňují skutečnost, 

FARNOST

Slovo otce Václava
 P. Václav Hejč, pozořický farář 

  Loučení s otcem Pavlem
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že se Bůh stal člověkem, událost, která 
trvale ovlivňuje naše dějiny, vztahy, spole-
čenský život, kulturu … Bůh je nám nablíz-
ku. Ti, kdo k němu přicházejí s otevřeným 
srdcem a myslí, poznávají, že je osobní 
láskou svobodně se darující lidem a ob-
novující narušený řád života. Žádná láska 
však nemůže být jednostranná, protože by 
se tak nenaplnil její smysl. I ta Boží proto 
čeká na naše přijetí a jasnou odpověď 
v našich rozmanitých životech, povoláních 
a situacích. Je stálou výzvou ke smíření 

a větší blízkosti a sounáležitosti každého 
z nás s Bohem i mezi sebou navzájem, 
povzbuzením k objevování duchovního 
bohatství i skrze naši trpělivost, solidaritu 
a skromnost, je posílením víry a naděje, 
kterých je tolik třeba i v naší současné 
době nejen o Vánocích …

Přeji vám pokojnou přípravu na vánoční 
svátky v adventním čase, i přes všelijaké 
starosti a shon dostatek chvil k zastavení 
se, ztišení a usebrání, radostné Vánoce 
a vše dobré do nového roku.

FARNOST

Pouť do Sloupa
Když se na podzim vydáte do nádherně 
zbarvené krajiny Moravského krasu, je to 
balzám na duši. Když touto cestou jdete 
jako poutník, je to navíc povzbuzení pro 
ducha. Pro nás, pozořické farníky, je pěší 
pouť do Sloupu neodmyslitelnou součástí 
podzimu. Je to cesta vyšlapaná mnoha 
generacemi, po níž i letos společně puto-
valy děti od batolat až po letité prarodiče. 
Někteří ušli cestu celou, někteří kousek, 
jiní kvůli zdraví museli doputovat auto-
busem. Ať tak či tak, v cíli jsme se všichni 
sešli u Panny Marie Bolestné, odevzdali 
jí své starosti, obavy, každodennosti 
a s důvěrou se večer vraceli domů.

Rozloučení s otcem Pavlem a přivítání 
otce Václava
V neděli po sloupské pouti sloužil otec 
Pavel Lacina poslední nedělní mši svatou 
v Pozořicích. Protože loučení není nikdy 
snadné a protože při děkování za jeho 
službu ukápla nejedna slza, šli jsme to 
odpoledne ještě společně zapít a zajíst 
na orlovnu. Tam měl každý příležitost 
se rozloučit osobně. Aby otec Pavel věděl, 
kolik toho za 9 let v Pozořicích stihl, dostal 
od nás na památku tučnou fotoknihu. 

Nadcházející neděli předal děkan Jan 
Nekuda pozořickou farnost novému faráři, 
otci Václavu Hejčovi, který pochází právě 
ze sloupské farnosti. Milý otče Václave, 
přejeme vám, abyste se v Pozořicích brzy 
cítil jako doma a aby vás ve vaší kněžské 
službě stále provázelo boží požehnání 
a ochrana Panny Marie.

Reflexe akcí uplynulých
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Literární a výtvarná soutěž  
„Jižní Morava čte 2022“  
Téma: CO VYPRÁVÍ VODA
 Jana Vlčková

Po několika letech odmlky z důvodu 
epidemie covidu se naše Obecní knihovna 
Viničné Šumice opět zapojila do soutěže 
Moravské zemské knihovny v Brně „Jižní 
Morava čte“, která je spolufinancována 
Jihomoravským krajem. Letošní téma 
soutěže „Co vypráví voda“ dalo soutěží-
cím prostor pro kreativní vyjádření života 
pod vodou. Soutěž byla vyhlášena celkem 
v 7 kategoriích dle formy, kategorii literár-
ní, poezie a volné tvorby. Zapojit se mohly 
děti a mládež ve věkové kategorii MŠ 
až 9. třídy, jednotlivci i skupiny. Ve spo-
lupráci se Základní a Mateřskou školou 
ve Viničných Šumicích se této soutěže 
ve volné kategorii zúčastnilo celkem 
70 dětí. Děti pracovaly podle nově na-
stavených kategorií. V 5. kategorii volné 
tvorby, kam byly zařazeny děti z MŠ a 1. 
a 2. třídy, soutěžilo 51 dětí. Do 6. katego-
rie volné tvorby, pro děti 3.–5. tříd, při-
spělo svými pracemi 19 dětí. Potěšilo nás, 
že se do soutěže zapojilo tak velké množ-
ství dětí. Hodnocení prací bylo velice 
obtížné, ale nakonec hodnotící „skupinka“, 
ve složení paní Zdenka Puklová, Ludmila 
Pospíšilová a Jana Vlčková, vybrala nejlep-
ší práce. Vyhlášení výsledků proběhlo 
ve dvou dnech. Do knihovny byly nejdříve 
pozvány děti a paní učitelky z mateřské 
školy. Ve školním kole obsadila 3. místo 

Eliška Hrdličková, 2. místo obsadil Jakub 
Drápal a vítězem se stal Jirka Stuchlík. 
Vítězové převzali z rukou pana starosty 
Aleše Jílka diplom, věcné dary a vstupen-
ky do Bonga, všechny děti dostaly malou 
drobnost a na závěr si mohly pochutnat 
na dortíku.

Děti ze základní školy byly do knihov-
ny pozvány společně s rodiči v pondělí 
28. listopadu. Téma výtvarně zpracovaly 
děti z obou prvních tříd, druhé a třetí 
třídy. Na 3. místě se umístila Isabellka 
Jelínková, 2. místo získal Josef Drda 
a 1. místo vyhrála Michaela Řiháčková. 
Její výtvarné dílko putovalo do krajského 
kola. Děti, které se umístily na prvních 
místech, převzaly diplomy a věcné ceny. 
Ostatní, kteří se do soutěže zapojili, 
dostali upomínkové předměty.

Literární formou se vyjádřily nejstarší 
děti, páťáci. Bylo velice zajímavé číst, co 
si pod tématem „Co vypráví voda“ dokáží 
děti představit. Na 3. místě se umístila 
Hana Volková, na 2. místě Barbora Ben-
dová a vítězem se stal Oliver Polus. Práce 
Olivera byla předána v Moravské zemské 
knihovně do krajského kola. Vítězové 
dostaly diplomy, věcné ceny, vstupenky 
do Vida! science centra, upomínkové 
předměty. Děti, které se se svými pra-
cemi neumístily na čelních místech, byly 
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O rejnokovi a žralokovi v moři
Hana Volková, 5. třída

Byl jednou jeden žralok. Jednoho krásného slunečného dne si žralok 
vyrazil na lov ryb, ale místo ryb potkal osamělé rejnočí mládě. 

Jelikož byl žralok také sám, rejnoka se ujal, vzal ho domů a postavil 
mu z písku kolébku. Když rejnok vyrostl, stali se z nich nejlepší 
kamarádi a vydali se spolu se žralokem lovit ryby. Rejnok ulovil 

lososa, udělali sushi s lososem a konečně se pořádně najedli. Potom 
si šli zaplavat a hajdy do hajan. Druhý den ráno se nasnídali sushi, 

co našli v ledničce ze včerejška. Jak se najedli, tak uslyšeli zvuk 
podobný tajfunu. Koukli se z domečku a opravdu tam byl mořský 

tajfun, který jim domek zničil. Neměli žádné jídlo, tak museli 
na rychlovku ulovit nějakou rybu. Ulovili lososa, okouna a nějaké 

malé rybičky. Když dolovili, postavili si z písku bunkr. Rejnok byl ale 
smutný, že budou po zbytek života bydlet v bunkru z písku. Žralok 
měl ale nápad. Vzali s rejnokem nějaké rostlinky a kameny a také 
naplavené dřevo a postavili si dům, který byl pevný a moc krásný 

a žili si v něm velice hezky.

obdarovány drobnými dárky. Co nám tedy 
říká voda? Že je tajemná, divoká, škodlivá 
i užitečná, ale zaslouží si, abychom se o ni 
starali a chránili ji.

Děkujeme všem dětem, které se sou-
těže zúčastnily, paní ředitelce a paním 
učitelkám mateřské a základní školy 
za vedení dětí v soutěži.
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Noc sokoloven letos v naší sokolov-
ně proběhla 21. října 2022. Sešli jsme 
se okolo 17. hodiny a po zahájení naším 
starostou Ladislavem Šedým a sokolským 
pozdravem „NAZDAR“ jsme se rozdělili 
do družstev. Družstva postupně vyzkou-
šela téměř všechny druhy nářadí, které 
naše sokolovna má. Pro některé malé děti 
nebyl problém při odrazu na tzv. bossu 
vyskočit přes kozu a krásně doskočit. Byla 
nádhera to pozorovat. Jakmile jsme si spo-
lečně s dětmi vyzkoušeli nářadí, soutěžili 
jsme v běhu a sladká odměna samozřejmě 
nechyběla pro nikoho z nás.

Venku už se setmělo, a tak mohla 
nastat naše venkovní hra „Člověče, nezlob 

se“. Pod taktovkou naší cvičitelky Lídy Ne-
dorostkové si děti pomocí kostky a stano-
višť prošly trasu a příjemně vyvětrané při 

Noc sokoloven
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naší večeři spořádaly všechno do posled-
ního drobečku. Za skvělou večeři můžeme 
poděkovat triu L. Šafaříková, L. Pospíšilo-
vá a L. Nedorostková a samozřejmě pekár-
ně Kulhánek a Drápal, která nám v rámci 
sponzorského daru věnovala veškeré peči-
vo. Potom následovalo zpívání táborových 
písníček, při kterém nás doprovodil Dan 
Svačina. Následovala „židličkovaná“ a po-
malu se schylovalo k očekávané večerní, 
vlastně už noční party. Při setmění celého 
sálu jsme si spolu s dětmi rozsvítili svítící 
náramky a roztančili celou sokolovnu. 
Náležitě jsme si užili kreativní tance.

Rozplánovat, kde si kdo lehne, byl 
pro děti také velký oříšek, ale nakonec 
celá naše tělocvična byla do posledního 
koutečku obložena spacáky, ve kterých 

leželo 57 dětí, 6 větších dětí a 4 pomalu 
slečny, které nám pomáhaly s organizací. 
Děkuji jim i mamince Lence Pavláskové, 
která spolu se mnou na sokolovně pře-
spala a pro děti také jako i jiné maminky 
upekla dobroty. Bylo velice příjemné 
pozorovat, jak se děti o sebe navzájem 
starají, jsou k sobě ohleduplní, roztomilí, 
prostě správná parta. Ráno po naší sní-
dani některé děti nechtěly odejít a přály 
si pokračovat. Po slibu, že se opět takto 
sejdeme, se poslušně rozběhly k rodičům. 

Děkuji moc všem, kteří i na chvilku byli 
s námi, a těším se za rok opět na další 
Noci sokoloven.

 Jana Železná za TJ Sokol Viničné Šumice
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Oslava jubilantů se letos konala 6. října v sále sokolovny. Po zahájení a přivítání 
oslavenců vystoupily nejmladší děti z MŠ se svými básničkami. K dobré náladě, tanci 
a poslechu zahrála divácká kapela ke spokojenosti všech jubilantů. 

Setkání jubilantů

V roce 2022 oslavili svá životní jubilea:

70 let: Josef Lank, Radoslava Muselíková, Jana Drápalová, Zdeněk Filip, Helena 
Markytánová, Bohuslav Šmerda, Josef Stavěl, Jan Kvasnica, Marie Slámová, Antonín Miller, 
Milada Mlčoušková, Miroslav Malík, Jan Kadlec, Dagmar Formánková — 75 let: Ladislav 
Langer, Vojtěch Drápal, František Chládek, Zdenka Puklová, Ludvík Večeřa, Ludmila 
Šafaříková, Zdeněk Doležel, Vlasta Fryčová, Oldřiška Šimáčková — 80 let: Ivan Mojžíš, 
Marie Formánková, Iva Muselíková, Josef Šimáček, Marie Jarošová, Marcela Slavíková, 
— 85 let: Božena Ryšánková — 86 let: Ludmila Kolářová, Ludmila Lozrtová, Marie Šedá, 
Jiřina Špačková — 87 let: Vítězslav Švec — 89 let: Jitka Navrátilová — 90 let: Jindřiška 
Skřivánková, Božena Drápalová, Jaroslav Lozrt — 91 let: Věra Valehrachová — 93 let: Jiřina 
Ondráčková, Jarmila Kvasnicová — 95 let: Dobromila Millerová — 96 let: Bruno Jedlička, 
Marie Cikánková — 97 let: Zdeňka Mouralová

 Za SPOZ Zdeňka Holubová, za kulturní výbor Jana Vlčková
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V neděli 20.11.2022 pro-
běhla v sokolovně obecní 
akce – Vítání občánků. 
Po roce byli osloveni 
rodiče 19 dětí narozených 
v naší obci. Kvůli velké-
mu počtu zúčastněných 
byla tato akce přesunuta 
do sokolovny. Veliký dík 
patří dětem z Mateřské 
školy a Základní školy 
Viničné Šumice a jejich 
kantorům, kteří s nimi 
nacvičili doprovodný hu-
dební program věnovaný 
našim nejmenším. Celou 
slavnostní atmosféru do-
kreslovala výzdoba, slav-
nostní společný přípitek 
nealkoholickým sektem 
a již tradiční podpis rodičů 
do kroniky obce. Následo-
valy gratulace od nových 
zastupitelů obce, starosty 
a předávání darů pro 
vítané občánky a květina 
pro maminky. Jako dárky 
pro malé občánky obec 
vybrala dětské ilustro-
vané leporelo od české 
firmy, které je jedinečně vytištěné s celým 
jménem každého dítěte. Dále děti dostaly 
darem upomínková trička se znakem obce, 
obrázkem hroznu vína a trefným nápisem 
Uzrál jsem ve Viničných Šumicích.

Děkujeme všem rodičům vítaných 
občánků a jejich blízkým, že se akce zú-
častnili. Našim nejmenším pak přejeme 
spoustu zdraví a hezkých chvil spoje-
ných s rodnou obcí.

Vítání občánků 
 Za kulturní výbor napsala Linda Horáková
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Vážení spoluobčané, známí a kamarádi. 
V sobotu 19. 11. 2022 se v místní soko-
lovně uskutečnil, po dvouleté pauze, 
večer JEN TAK. Z našeho pohledu se večer 
náramně vydařil, návštěvníci jedli, pili, 
hodovali a bavili se. Připravili jsme zábav-
né KOLO ŠTĚSTÍ, kde se hrálo o šrůtky 
uzeného a o lahve vína. Večerem nás 
provázela kapela TOM SAWYER BAND, 
která byla nucena nadstavovat, protože 
se nechtělo do hajan. Tuhle akci jsme pře-
vzali od starších kamarádů, kteří se s námi 
podělili o rady, za což jsme jim hodně 
vděčni. Poděkování patří všem, kdo nás 
jakýmkoli způsobem podpořili, pomohli 
a zúčastnili se. 

Za Občanům Viničné Šumice vám všem 
přejeme pohodové vánoční svátky a ješ-
tě pohodovější nový rok.

Večer „Jen tak“
 Lukáš Dvořák
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S novým zastupitelstvem přicházejí 
i nové návrhy na kulturní akce v obci. 
Jedním z takových společných návrhů byla 
i možnost uspořádat jarmark produktů 
místních i přespolních tvořivých obča-
nů, kde by zároveň adventní atmosféru 
dokreslily dětské dílničky s tematickým 
zimním tvořením. Na tento podnět vznikla 
akce s názvem Obecní vánoční jarmark 
konaný 4. 12. 2022 v odpoledních hodi-
nách (13–17 hod.). Sešlo se tak přes 23 
prodejců drobného zboží, šitých věcí, 
bylinných čajů, medu, vína, jmelí, svíček, 
dekorací a mnohého dalšího. Svůj stánek 
tu měla i Mateřská škola a Základní škola 
Viničné Šumice, neziskový spolek Mateř-
ské centrum Viničné Šumice a pozořický 
neziskový spolek Smečka z Knihánkova, 
kde jste svým nákupem přispěli na jejich 
činnost. K zábavným prvkům této akce 
patřila možnost svézt 
děti na vánočně 
ozdobených konících. 
Neziskový spolek 
Stáj u nenažraných 
poníků, který svou 
prací zachraňuje star-
ší a nemocné koníky, 
přislíbil účast a přijel 
nejen se 4 poníky, 
ale i ovečkou, kozou 
a oslíkem. Přes 50 
dětí využilo tu mož-
nost a přišly se po-
vozit a nakrmit mrkví 

velmi ochočená zvířátka.   K příjemné a po-
klidné atmosféře celého jarmarku přispěla 
i vánoční kavárna s domácími zákusky, 
které jste si mohli vychutnat s lahodnou 
kávou a posedět přímo v sále. Rodiny také 
využily možnost vyfotit se v nazdobeném 
vánočním fotokoutku. 

Věřím, že se tato akce občanům Vinič-
ných Šumic líbila, což potvrdila nejen velká 
návštěvnost jarmarku, ale i spokojenost 
prodávajících a radost dětí z koníků i tvoření. 

Proto bych ráda závěrem poděkovala 
jménem kulturního výboru všem zastupi-
telům, členům výboru a také pomocníkům 
na kulturních akcích. Všechny kulturní 
akce v naší obci od voleb proběhly na vý-
bornou, s pečlivou přípravou a velkým 
elánem. Ráda bych, abychom společně 
na stejné vlně pokračovali i v roce 2023.

Děkuji za vaši práci. 

Obecní vánoční jarmark 2022
 Za kulturní výbor Linda Horáková
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Začátky naší adventní tradice sahají 
do roku 2010, kdy se paní Daniela Drápa-
lová nechala inspirovat v zahraničí. Nápad 
převzala a realizovala v naší obci. Pod 
jejím vedením probíhala ADVENTNÍ OKNA 
5 let, a to v letech 2010–2014. Za to jí 
patří velké díky!

V roce 2015 jsme čísla v oknech hle-
dali marně. Další rok jsme proto navázali 
se souhlasem paní Drápalové na zvyk, 
který chyběl nejen nám. Již 7 let v této 
tradici pokračujeme.

Postupně tak jako v čokoládovém 
adventním kalendáři, od okna s č. 1 roz-
svíceného 1. prosince v MŠ doputujeme 
až k č. 24 ke zvoničce na Štědrý den.

Úžasných 288 ADVENTNÍCH OKEN! 
To je celkový součet za dlouhých 12 let, 
co OKNOHRÁTKY ve Viničných Šumicích 
probíhají! Co okno, to originální nápad, 
který bylo možné obdivovat. Všem tvůr-
cům děkujeme!

Letošní trasa (pokud ji půjdete poctivě 
po číslech vzestupně 1, 2, 3...) měří 
14,9 km a může ji objevovat svépomocí 
nebo s mapou (viz níže) opět do 6. ledna 
2023.

Sportovní nadšenci si mohou adventní 
okna projít i v okolních obcích, kde se námi 
inspirovali (Pozořice, Vítovice a další).

Příjemné putování

Tradiční adventní oknohrátky 2022
 Magda Svačinová a Alena Cabalová

Mapu si můžete  
otevřít i v mobilu
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Období klidu, rozjímání a zklidnění – tak 
můžeme charakterizovat advent. Letos 
začátek adventu připadl na 27. listopadu 
a my jsme v tomto víkendu v sokolov-
ně připravili výstavu betlémů. Podařilo 
se nám vystavit okolo 300 betlémů. Byly 
zde např. exponáty dřevěné, keramické, 
voskové, skleněné, kovové, miniaturní 
a také tradiční vystřihované papírové. Vel-
ké poděkování patří panu Ivanu Sedlákovi 
za zapůjčení jeho vlastnoručně vyřezá-
vaného rodinného betlému, který byl 
obdivovaný všemi návštěvníky. Na všech-
ny čeká vždy překvapení „v koutku“. 
Tentokrát byl koutek andělský. Pozornost 
přitáhli andělé školní – každá třída naší 
základní a mateřské školy na výstavu vy-
robila svého třídního anděla strážného. 

Největší návštěvnost bývá v neděli, 
kdy je připravený odpolední kulturní 
program. Básničky těch nejmenších 
školáčků, vánoční pásmo těch větších, 
flétničkové vystoupení a na závěr advent-
ní písničky pošukovské Scholy obohatily 
celou výstavu. 

Výstavu pořádáme ve spolupráci 
s místní TJ Sokol, jejíž členky pravidelně 
připravují občerstvení. Kdo chtěl, mohl 
ochutnat výborný svařák, kávu, čaj a tra-
diční domácí štrůdl.

Děkujeme všem, kteří se na přípravách 
výstavy podíleli. Děkujeme za zapůjčení 
betlémů, děkujeme za přípravu nedělního 
vystoupení, děkujeme za podporu.

Přeji všem krásný a klidný adventní čas.

Výstava betlémů
 Za pořadatele Jana Drápalová

V podvečer 5. 12. navštívili Viničné Šumice 
Mikuláš, andělé a čerti. Rodiče je s dětmi 
přivítali na návsi, kde bylo připraveno 
i peklo. Děti potěšily Mikuláše písnič-
kou nebo básničkou. Některé si zahrály 
pekelné karty, kostky a házely brambory 

do kotle na čertovskou polévku. Za odmě-
nu si odnesly sladký balíček. Všichni byli 
stateční a pro letošní rok si čerti nikoho 
neodnesli. 

Děkujeme za hojnou účast a za rok 
zase na shledanou.

Mikuláš na návsi 
 Lenka Muselíková
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V šedesátých letech minulého století 
se dvakrát konaly v naší obci Babské hody. 
Vždycky měly veliký úspěch, o čemž svěd-
čí počet stárek, který byl 65. Z některého 
domu byly dokonce tři generace.

A tak se v roce 2011 ženy v Šumi-
cích rozhodly v této tradici pokračovat. 
Oslovily všechny ženy v obci, a dokonce 
se přidaly i ženy z Kovalovic a Pozořic. 
Počet stárek byl 65. Taková akce ale 
potřebuje také určité zázemí, protože 
většina buď chodí do práce, nebo má malé 

děti, proto nastoupila Věrná garda. Zajistit 
rozmarýny, občerstvení a vlastně vše, co 
je potřeba. Hody měly veliký úspěch, a tak 
se pokračovalo i v dalších letech, až vše 
zastavil covid. Letošní rok se ale obec opět 
rozezněla kapelou Sivičankou a krojované 
ženy zase rozsvítily sváteční den.

Další velkou akcí byl Retro 1. máj. Ten 
měl takový úspěch, se kterým nikdo ani 
nepočítal. Je třeba zmínit, že se na úspě-
chu podílela jedna z nás, která díky svým 
známým a kamarádům dokázala nemožné. 

Ohlédnutí

Vánoční výtvarná dílna

 Marie Stejskalová a Ludmila Pospíšilová

 Ludmila Nedorostková

Do Vánoc je opravdu jen krůček. Za se-
bou máme rozsvícení vánočního stro-
mu, jarmark, čerty s Mikulášem a již 
po dvanácté vánoční výtvarnou dílnu 
na sokolovně. Letos se nás sešlo méně 
než v minulých letech, ale na pracovním 
elánu to dětem neubralo. Pilně pracovaly 
a odměnou jim byla svačina a oběd, které 
jim připravily paní Jiřka Křížová, Boža 
Šedá, Zdena Puklová a Mirka Valehra-
chová. Podle toho jak si přidávaly, tak jim 
oběd chutnal. Po obědě se děti vyřádi-
ly na opičí dráze a při různých hrách. 
Všechno jednou končí a tak nástup, úklid 
a pomalu se rozcházíme domů. 

Na závěr musím poděkovat kuchařkám 

paní Gábině Paulíkové za její perníčky, paní 
Janě Vlčkové, Janě Drápalové, Romaně 
Šmerdové, paní Slavíčkové, Janě Železné, 
Ivanu Mojžíšovi. Nesmím zapomenout 
na Kubu Drápala, Zorku Blahákovou 
a Aničku Svačinovou. Díky za finanční 
podporu OÚ, škole a Marušce Šebesto-
vé za možnost usmažit řízky ve školní 
kuchyni. Ještě jednou díky všem, za jejich 
volný čas, který věnují dětem. Přeji Vám 
všem klidné, šťastné a spokojené svátky 
vánoční a šťastný Nový rok.

V okně kvetou květy z ledu,
těšíme se na koledu.

Krátký den a dlouhá noc,
už je blízko do Vánoc.
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Tři žigulíky s označením VB, příslušníci 
SNB v zelených uniformách i policejní psi. 
Vše vypadalo tak opravdově, že některým 
účastníkům průvodu ani nedošlo, že jde 
o recesi. V noci natřený traktor, na kterém 
ještě ani nezaschla barva, mažoretky, 
pionýrky. Před OÚ proslov předsedy MNV, 
příslušníka SNB a předsedkyně žen Ka-
brhelové. Tribuna vyrobena z traktorové 
vlečky. Pak průvod po vesnici.

Čarodějnice. Poslední den v dubnu sla-
ví čarodějnice. Tak jsme uspořádaly sraz 
čarodějnic, a jak si určitě vzpomenete, 
že nás ale bylo. Průvod vesnicí na hřiště 
Pod lesem. Obrovská vatra, příjemná 
hudba, občerstvení, to vše způsobilo, 
že si všichni užili pěkný večer.

MDŽ. Aby se na tradice nezapomnělo, 
uspořádaly jsme Oslavu MDŽ. Málo lidí ví, 
že všechno začalo v USA, kde švadlenky 
začaly stávkovat za lepší pracovní pod-
mínky. U nás si to strana a vláda vysvětlila 
po svém a byl to vlastně svátek spíše pro 
opíjení mužů. Tak se v Sokolovně uspo-
řádala oslava MDŽ. Místní muži nám jak 
jinak jako mažoretky zatančili, aby se pak 
rychle převlékli a všem ženám v sále roz-
dali rudý karafiát a mýdlo Šeřík. Bylo těžké 
jej sehnat, ale zadařilo se to a nesměl 
samozřejmě chybět ani tradiční obložený 
chlebíček. Myslím si, že se v sále všichni 
dobře bavili. Už i proto, že jsme je vyzvaly, 
že by nebylo od věci, přijít v dobovém 
oblečení, což byl u mužů tesil a krimpleno-
vé šaty u žen. Dobrou náladu jistila kapela 
Sportovní akademie.

V roce 2018 jsme se dohodly, že uspo-
řádáme retro sportovní akademii v sále 
Sokolovny. Zúčastnila se různá sportovní 
družstva, a tak za pochodu a zpěvu písně 
Lví silou, vzletem sokolím, napochodova-
lo do sálu několik sportovních družstev. 
Největší úspěch si získali muži skladbou 
vojáků ze Spartakiády, kdy museli své 
cvičení dokonce opakovat. Není se čemu 
divit – vypracovaná těla a ještě k tomu si 
všichni pořídili bílé trenýrky.

A protože jsme ženy činorodé, podílely 
jsme se na akcích, které pořádal jednak 
Sokol např. Noční pochod, Noc sokolo-
ven, Dětský den, vánoční a velikonoční 
dílničky, no a pro MŠ jsme se zase převlé-
kaly za různé pohádkové bytosti a každý 
rok byly nedílnou součástí Pohádkového 
lesa. Tak jsme se dost nachválily, ale 
chválíme také ty statečné muže, kteří 
se k nám přidali a byli součástí našich 
trošku bláznivých nápadů. Protože ukaž-
te mi vesnici, kde by měli tak půvabné 
mažoretky nebo vypracovaná těla v bí-
lých trenýrkách. To je jen v Šumicích.

Od roku 2011 až do covidu se tak 
pořád něco dělo a za to je potřeba 
poděkovat především panu starostovi J. 
Drápalovi jakož i všem členům zastu-
pitelstev za tři volební období a rovněž 
také výboru Sokola, který nám umožnil 
naše akce připravovat a poskytl nám 
potřebné zázemí. 

Děkujeme!
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Sokolovna – rozvrh cvičení
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Ve fotbalovém oddíle TJ Sokol Viničné 
Šumice je v současné době 5 věkových 
kategorií. 

Mini přípravka (kluci i holky do 6 let) 
pod dohledem trenérů získává první po-
hybové a fotbalové krůčky. Tréninky jsou 
vedeny formou her a cvičení a děti je mají 
velmi rády, o čemž vypovídá účast. Ven-
kovní tréninky navštěvovalo až 20 dětí, 
zimní jsou ovlivněny běžnými nemocemi, 
ale i tak je účast hojná. Naši nejmladší 
adepti fotbalového umění se neúčastní 
pravidelné soutěže.

Mladší přípravka odehrála na podzim 

11 utkání, což je nejvíce z mládežnických 
týmů. Mužstvo po výhře v prvním utkání 
v dalším průběhu sezóny už jen jednou 
remizovala a po devíti prohrách skončilo 
na 12. místě se skóre 60:152. I tak byly 
na hře vidět pokroky a tzv. „Hurá systém“ 
se měnil na organizovanější.

Starší přípravka odehrála 10 utkání, 1x 
výhra, 1x remíza a 8x prohra, 4 body a skó-
re 39:94 ji umístily na 11. místo. V tomto 
týmu jsou promícháni staří kmeti, kteří již 
hrají delší dobu (3 a více roků), s novějšími 
hráči. Aby byla spokojenost už všech, zá-
pasy hrají všichni příchozí +- stejnou dobu, 

Mládežnický fotbal podzim 2022
 Za trenéry mládeže Jan Kohout

HLEDÁ MALÉ 
FOTBALISTY

Tělocvičná jednota Sokol Viničné Šumice oddíl kopané

Všechny nové hráče srdečně zveme:
  ročníky 2016 a mladší: St  17:00–18:00, Pá  16:30–17:30

Trenér MINI přípravky: Jakub Poláček, tel.: 721 834 136
  ročníky 2014 a 2015: St  18:00–19:00

Trenér Mladší přípravky: Ondřej Charvát, tel.: 725 950 930
  ročníky 2012 a 2013: Po a Pá  17:30–19:00

Trenér Starší přípravky: Robert Doležal, tel.: 727 934 994
  ročníky 2011 a starší: Út a Čt  17:00–18:30

Trenér Mladší žáci: Jan Kohout, tel.: 724 378 180

  Pořádáme nábor malých fotbalistů a fotbalistek. 
Rád sportuješ? Líbí se Ti fotbal? 
     Přijď se podívat na naše tréninky a zatrénuj si s námi.

inzerát Malí fotbalisti 2022-12.indd   1inzerát Malí fotbalisti 2022-12.indd   1 16.12.2022   10:52:2916.12.2022   10:52:29
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což je někdy na úkor výsledku, ale jde nám 
o to, aby se zdokonalovali všichni.

Mladší žáci odehráli 8 soutěžních 
utkání a jedno přátelské. V podzimní části 
soutěže 3x vyhráli, 1x remizovali a 4x pro-
hráli. S 10 body a skóre 13:16 jsou po půlce 
soutěže na 6. místě. V říjnu nás oslovili 
z Lokomotivy Horní Heršpice o sehrání 
přátelského utkání. Utkání jsme sehráli 
18.10. na domácím hřišti, a i když jsme 

zkoušeli různé varianty postů a rozestave-
ní, naši žáci vyhráli 10:0. Změnu rozesta-
vení jsme pak využili v posledním zápase 
proti Podolí, které kluci i přes neproměně-
nou penaltu otočili z 0:2 na 4:2.

Starší žáci hrají ve společném týmu 
Pozořice/Viničné Šumice pod vedením 
Libora Malacha z Pozořic. Tento tým 
bohužel doplácí na personální nedostatek 
starších žáků a odchodu lepších hráčů 

  Návštěva utkání Česká republika – Faerské ostrovy
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do jiných klubů. Za podzimní část sezóny 
10x prohráli, jsou zatím na 11. místě 
se skóre 14:59.

Do mládežnického fotbalu patří i do-
rostenci. Dorostenecký tým byl do sou-
těžního ročníku přihlášený pod hlavičkou 
Pozořice/Viničné Šumice. Pro nízký počet 
hráčů byl ale ze soutěže odhlášen a naši 
dorostenci hrají s mužským týmem, kde si 
vedou dobře.

Všechny týmy trénovaly do konce října 
venku na travnatém hřišti. Od listopadu 
přípravky trénují v sokolovně, mladším 
žákům zatím přeje počasí, a tak trénují 
venku na šotolinovém hřišti. Časy tréninků 
jsou následující:

  Mini přípravka: středa 17:00–18:00, 
pátek 16:30–17:30.

  Mladší přípravka: středa 18:00–19:00.
  Starší přípravka: pondělí a pátek  

17:30–19:00.
  Mladší žáci: úterý a čtvrtek  

17:00–18:30.

Chci poděkovat všem, kdo věnují svůj 
volný čas práci s mládeží, rodičům, kteří 
podporují své ratolesti ve fotbale, a fa-
nouškům. Další dík patří zejména všem 
trenérům za výchovu fotbalové mládeže. 

Koncem října se z FAČRu naskytla 
možnost lístků na přátelské fotbalové 
utkání Česká republika – Faerské ostrovy. 
Po rychlé domluvě mezi trenéry se ob-
jednalo 26 lístků (20 pro mládež do 15 let 
a 6 pro doprovod).

Den D byl 16. 11. 2022, kdy jsme se se-
šli v 16:00 u obecního úřadu a vyrazili 
směr Olomouc, kde od 18:00 probíhalo 
utkání na Andrově stadiónu. K těmto 
utkáním patří samozřejmě problémy 
s parkováním a dlouhé fronty u vstupy. 
Nicméně jsme měli časovou rezervu 
a na začátek zápasu jsme již byli na svých 
místech, která byla na tribuně stejných 
mládežnických mužstev. 

Utkání proběhlo v režii českých fotba-
listů. Fanoušci fandili celý zápas. Něko-
likrát si mohli zakřičet „Gól“ po pěkných 
akcích, 4 góly padly do branky, za kterou 
jsme seděli. Došlo i na populární mexické 
vlny a „Kdo neskáče, není Čech“. K tri-
bunám plných mládežníků patří i házení 
vlaštovek, které lítaly kolem nás. Bylo jich 
tolik, až hlasatel musel upozorňovat, aby 
se přestalo s házením.

Počasí přálo i přes nepříznivou před-
pověď, mrholit začalo až koncem druhého 
poločasu, a tak kluci odjeli nadšeni a plni 
skvělých zážitků.

Přeji Vám vše nejlepší v novém roce 2023, 
zdraví, štěstí, pohodu a optimismus.

Návštěva utkání Repre
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V době uzavěrky podzimního čísla zpra-
vodaje se mladí hasiči poctivě připravovali 
na závod požárnické všestrannosti, který 
se konal v Kuřimském Jestřabí v sobotu 
1. října. Náš tým startoval mezi poslední-
mi. Na trati o délce 2800 m si však vedli 
všichni hasiči velmi dobře. Na prvním 
stanovišti výborně zastříleli ze vzducho-
vek na terče. Letní a podzimní střelecká 
příprava se vyplatila a v dílčím pořadí 
disciplíny obsadili 3. místo. Všichni mladí 
hasiči se výrazně zlepšili a v závodě své 
dovednosti prodali. Nakonec jsme obsadili 
velmi dobré 12. místo z celkem 42 týmů 

startujících v kategorii starší žáci. Naši 
obec na závodech reprezentovali: Tomáš 
a Pavel Diváčtí, Tomáš Kubaský, Ondra 
Šrámek a Vašek Duchoň. Jako náhradníci 
jeli sbírat zkušenosti Kryštof Jílek, Marek 
Muselík a Kryštof Hujňák. Závodníky 
doprovodili z pozice vedoucího a trenéra 
Aleš Jílek s Lukášem Muselíkem.  

Podzimní pravidelné schůzky na zbroj-
nici jsme letos zpestřili návštěvami 
na stanicích profesionálních hasičů. 
Zavítali jsme postupně do Bučovic, Slav-
kova u Brna a do Vyškova. Kluky jsme 
seznámili s vybavením a měli možnost si 
vyzkoušet některé činnosti i prakticky. 
Ve Vyškově si někteří zkusili záchranu 
osoby vyvedením s využitím evakuační 
masky. Další týden stříhali kusy oceli 
hydraulickými vyprošťovacími nástroji. 

Zprávy mladých hasičů 
SDH Viničné Šumice
 Václav Kovář, vedoucí mládeže SDH Viničné Šumice

 Návštěva stanice Slavkov

 Návštěva stanice Vyškov
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Všechny zaujal výjezd hasičů ze stanice, 
který se odehrál během naší návštěvy 
ve Vyškově. Výjezd k dopravní nehodě 
na dálnici zvládli hasiči do jedné minu-
ty od vyhlášení poplachu. Využili jsme 
této situace a vysvětlili klukům, co vše 
se stane automaticky, než hasiči dojedou 
na místo zásahu. Od rozsvícení světel 

v garáži, spuštění rozhlasu s informa-
cemi o výjezdu, otevření garážových 
vrat, rozsvícení výstražného semaforu, 
až po odsávání zplodin z výfuku výjez-
dových aut. Když jsme se vraceli domů, 
viděli jsme ze staré silnice majáky hasičů 
na dálnici. Kluci se tak názorně seznámili, 
jak vypadá služba hasičů. 

V posledním letošním čísle zpravodaje 
jsem pro vás připravil trochu statistic-
kých údajů z činnosti členů jednotky SDH 
Viničné Šumice. 

Sestava členů je stabilní a je nás nyní 
celkem 13. Od prosince loňského roku 
do uzávěrky zpravodaje jsme zasaho-
vali celkem u 12 mimořádných událostí. 
Nejčastěji jsme vyjeli k požáru, to bylo 
v 8 případech. Jednou jsme přepravovali 
uprchlíky z asistenčního centra pomoci 
v Brně do místa přiděleného ubytování 
a také jsme zajistili uvolněný zavěšený 
kabel při silném povětří. Dva výjezdy 
se nakonec ukázaly jako planý poplach. 

V čerstvé paměti máme výjezd k po-
žáru střechy v Kovalovicích na rodinném 
domu na „Dražkách“. Zásahem hasičů 
se podařilo uchránit celý dům a vzniklé 
škody byly jen omezené. Některé okol-
nosti požáru stojí za podrobnější popis. 

K úspěšnému hašení výrazně napomohli 
uživatelé domu, kterým se podařilo zjistit 
požár v jeho první fázi tzv. rozhořívání. 
Dále zachovali duchapřítomnost, událost 
rychle oznámili na tísňovou linku hasičů 
a zahájili hašení prostředky, které měli 
doma k dispozici. Použili přenosný hasicí 
přístroj s práškovou náplní a dále natáhli 
zahradní hadici na ochlazování střechy. 

Na místo přijeli jako první profesionální 
hasiči z Pozořic a následně naše jednotka, 

Informace z činnosti jednotky  
SDH Viničné Šumice
 Václav Kovář, velitel JSDH obce Viničné Šumice
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dobrovolní hasiči z Kovalovic a Pozořic. 
K přístupu na střechu jsme využili přista-
vené lešení k fasádě domu a s nasazenými 
dýchacími přístroji hasiči hasili ze stře-
chy a podkrovní místnosti. K vyhledání 
horkých ohnisek požáru byla využita 
termokamera profesionálních hasičů, a tak 
se rychle podařilo požár lokalizovat. 

Z mého osobního pohledu velmi dobře 
hodnotím spolupráci všech hasičů na mís-
tě zásahu. Všichni dobrovolní hasiči, kteří 
přijeli na místo zásahu, byli vybaveni 
osobními ochrannými prostředky. Mnozí 
z nich jsou nositeli dýchací techniky, mo-
hou tak s dýchacím přístrojem pracovat 
v zakouřeném prostoru.

Co bych rád zdůraznil pro vás, čte-
náře, je vhodnost mít doma k dispozici 
funkční přenosný hasicí přístroj a ideálně 
doplněný autonomním hlásičem požáru. 
Pokud zjistíte vznik požáru včas, je velká 

šance jej uhasit ještě vlastními silami nebo 
alespoň rozhořívání zpomalit do doby, než 
přijedou hasiči. Zde se uživatelé domu 
zachovali naprosto správně.

S nastalým zimním obdobím doporuču-
ji všem nechat si zkontrolovat komínová 
tělesa a tepelné spotřebiče, aby fungovaly 
bezpečně a efektivně. 

Kromě výjezdů k zásahu, kdy nás svolává 
zvuk sirény a SMS zprávy v našich mobil-
ních telefonech, jsme využíváni obcí pro 
činnosti, ke kterým máme vybavení nebo 
jsme proškolení. V tomto roce to bylo cel-
kem 29 pomocí obci. Nejčastěji se jednalo 
o zalévání obecní zeleně a oplach komuni-
kací. Tímto způsobem obec účelně využívá 
prostředky a techniku, kterou musí pro 
svou jednotku udržovat akceschopnou. 
Naposledy jsme použili elektrocentrálu, 
kalové čerpadlo a vysokotlaké mycí zaříze-
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ní při odčerpání vody a čištění podzemní 
nádrže v serpentýnách.

Prakticky cvičit musíme v každé roční 
době, proto jsme si na listopad napláno-
vali výcvik v dýchacích přístrojích. Dostali 
jsme nabídku od majitelů rodinného 
domu v naší obci, kteří nám poskytli méně 
využívané prostory ve dvorním traktu 
jejich domu. Místnost jsme zakouřili tzv. 
disko dýmem a přiblížili jsme se reálným 
podmínkám při požáru. Dvojice hasičů 
postupně vstupovaly do neznámého 
prostoru, kde museli najít v nezakouřené 
části osoby. Jako figuranti nám pomohli 
tři synové Karla Kříže, kteří se nebáli tmy 
a vyčkali trpělivě na záchranu. V zakou-
řené místnosti museli hasiči najít dva 

předměty a bezpečně je vynést na vol-
né prostranství. Chtěl bych poděkovat 
majitelům domu, že nás pustili do svého 
obydlí. Při tomto druhu výcviku je nejdůle-
žitější, abychom prostor dopředu neznali 
a museli se spolehnout jen na nacvičené 
způsoby průzkumu jako při skutečné 
události. Věřím, že se nám i v novém roce 
podaří zajistit dobré podmínky pro výcvik.

Chci poděkovat všem aktivním členům 
naší dobrovolné jednotky za jejich celoroč-
ní práci pro obec a poskytovanou pomoc 
občanům Viničných Šumic a okolních obcí.

Občanům Viničných Šumic přejeme pří-
jemné Vánoce a šťastný rok 2023. 

Pozdrav  
z Mikulčic
 Václav Kovář, SDH Viničné Šumice

Ve čtvrtek 1. prosince mi byl doručen 
balík. Byl jsem překvapený. Žádný jsem 
nečekal, nic si neobjednal, a tak jsem 
po dlouhé době zažil okamžiky příjem-
ného napětí a očekávání, podobně jako 
doma pod stromečkem, když jsem byl 
malý kluk. 

Pomalu jsem odstranil balicí papír 
a začal otvírat víko krabice. Byla plná 
dřevité vlny a v ní uloženy válcovité před-
měty zabalené v dalším papíru. Na nich 
ležela kniha a dvě fotografie. Na jedné 
z nich byl vyobrazen obličej sympatické 
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dámy a text „Z lásky Aneta“. Na další byly 
dva rodinné domy. Že bych měl nezná-
mou ctitelku? Ne, tohle mi nějak nehraje. 
Určitě je to nějaká recesistická provokace 
kamarádů, abych měl doma co vysvět-
lovat. Vzal jsem váhavě do ruky knihu 
a otočil ji nápisem k sobě. Až teď mi to 
došlo! Název knihy „Tornádo na Moravě“, 
pošta odesílatele Lužice. Balík poslala 
paní Antošová z Mikulčic, jejíž rodině 
jsme předali výtěžek z akce, kterou jsme 
pořádali loni v červenci na hřišti pod 
sokolovnou. Finanční příspěvek využila 
na opravu poničených domů své rozvět-
vené rodiny. Dcera paní Antošové, Aneta, 
vyrábí pečené marmelády a čaje podle 

rodinných receptů a poslala nám v balíku 
vzorky na ochutnání.  

Vděčnost za pomoc, kterou vyjádřila 
v přiloženém dopisu paní Antošová, mi 
připomněla, jak je důležité myslet na dru-
hé, kteří jsou v nouzi a nemají možnost 
si o ni požádat. Jsem pyšný na všechny, 
kteří disponují empatií a dobrými nápady, 
jak účinně a rychle pomoci, když je to 
potřeba. Doručený balík je tak adresova-
ný vám všem, kteří jakýmkoli způsobem 
přispěli na finanční dar rodině Antošových 
nebo komukoli jinému z postižené oblasti. 
S hasiči jistě vymyslíme, jak se o zaslané 
vzorky s vámi vhodně podělit. Přeji vám 
hezký adventní čas.

Skautský podzim je kromě obvyklé 
činnosti charakteristický i řadou 

výprav do podzimní přírody. O několika, 
které podnikly 1. chlapecký a 1. dívčí oddíl 
Pozořice, a o dalším poprázdninovém dění 
se dozvíte více v následujících řádcích.

Před několika lety jsme na jaře vysadili 
na Poustce čtyři oskeruše. Vzhledem 
k velkému suchu postupně všechny 
uhynuly i přesto, že jsme je i za pomo-
ci dalších dobrovolníků zalévali. Letos 
se rozhodli na Poustku darovat jednu 
oskeruši manželé Iveta a Marek Sukovatí 
ze Sivic. Zasadili jsme ji tam 2. listopadu 

a věříme, že se uchytí a bude zdárně růst 
a prospívat. Pro začátek jsme jí zajistili 
i potřebnou zálivku. 

Děkujeme všem, kteří nám s naší 
činností pomáhají a podporují nás. Všem 
přejeme krásné a klidné Vánoce a vše 
dobré v novém roce 2023.

 RNDr. Aleš Mikula, zástupce vedoucího střediska

Během podzimních prázdnin se usku-
tečnila výprava světlušek do Prace. 

Účastnily se jí světlušky z Červené šestky, 
Hnědé šestky (Sovičky), Fialové šestky, 

Co nového  
na skautské stezce



4/2022  |  45

Modré šestky a Žluté šestky (Fialoví 
lenochodi). Bylo nás tam opravdu hodně 
a program byl bohatý.

Po středečním příjezdu probíhaly se-
znamovací hry, protože máme nové členky 
a chtěly jsme si hlavně připomenout naše 
jména. Nemáme moc příležitostí se v ta-
kovém počtu setkat. 

Čtvrtek byl naplněný venkovními zážit-
ky. Prohlídka Mohyly míru s průzkumem 
okolí a spousta her. Fialoví lenochodi si 
pro nás připravili týmovou hru Prasátka – 
lovení obrázků na špejlích rozmístěných 
v prostoru. Na žádné výpravě by neměl 
chybět správný táborák a ani na té naší 
nechyběl. U ohně se také hrálo na kytary 
a zpívalo. Završily jsme den zkouškou sle-
poty. Měly jsme příležitost nechat se vést 
po slepu od někoho jiného a samy být 

slepé. Zážitek to byl veliký! Zjistily jsme, 
jak je to těžké být bez vlastního zraku 
a nechat se vést někým jiným.

Pátek byl jedno velké dobrodružství – 
výlet do vyškovského Dinoparku a vyš-
kovské ZOO. Jedinečný zážitek z 4D kina 
a Hurikánu, který byl simulovaný přímo 
v Dinoparku. Večer si pro nás program 
opět připravili Fialoví lenochodi. Stezka 
odvahy po blízkém okolí nebyla zkouškou 
jen pro světlušky, ale i pro nás vedoucí!

Zakončení výpravy probíhalo v sobotu, 
během které jsme se rozloučily pokladov-
kou. V průběhu celé výpravy nás provázela 
naše asi nejoblíbenější hra „Živé pexeso“ 
a každodenní ztvárnění pohádky od Fialo-
vých lenochodů. Výprava se i přes ne úpl-
ně dobré počasí všem moc líbila a těšíme 
se již na další!

V nadcházejícím předvánočním čase 
nás čeká vánoční besídka a rozdávání Bet-
lémského světla, o kterém se blíže dozvíte 
ze zanedlouho vyvěšených plakátů!

Srdečně vás zveme na Skautský ples, 
který se bude konat 4. 2. 2023 v sivickém 
kulturním domě. Zahraje kapela Blue-
band. Na společnou zábavu se již těší 
skautky a skauti z pozořického střediska.

 Marie Pölzerová, vedoucí 1. dívčího oddílu 
Pozořice

Hrdinové dnešní doby sice nenosí 
meče a brnění, i přesto je můžeme už 

z dálky poznat například podle skautské-
ho šátku kolem krku. A právě čtyři takoví 
rekové, skautští vedoucí, se vydali přes 
prodloužený víkend okolo 28. října na Je-

SPOLKY

 Sázení oskeruše na Poustce
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lenici, která se nacházela v obležení deseti 
vlčat z Šedé a Bílé šestky. I přes zarputilý 
odpor některých malých obléhatelů se ni-
kdo neubránil spoustě legrace a někteří 
se dokonce i něco naučili. Navzdory vcelku 
nepříznivému počasí a špatnému výběru 
špekáčků jsme si výpravu užili a navrátili 
se ke svým rodinám a morčatům všichni 
v pořádku. 

 Martin Filip – Greenman, zástupce vedoucího  
1. chlapeckého oddílu Pozořice

Dlouhé volno, které nabízejí podzimní 
prázdniny, jsme se letos rozhodli 

řádně využít a skauti se skautkami vyra-
zili od úterý do neděle do Telče a okolí. 
Do pátku jsme využili ubytování přímo 
v centru Telče. Při ranních rozcvičkách 
jsme se tak vždy mohli například proběh-

nout přes náměstí nebo okolo Štěpnic-
kého rybníka. Ve středu si všichni mohli 
vyzkoušet, jakého mají obchodního ducha, 
a do určitého času se pokoušeli směňovat 
s obyvateli města nejrůznější předměty 
za jiné. Na ten finální pak každá skupinka 

 U Mohyly míru
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předváděla reklamu, při které se všichni 
přítomní dobře bavili. Večer proběhlo 
zamyšlení nad příběhem trosečníků, 
jejichž chování může každý vnímat trochu 
z jiného úhlu.

Ve čtvrtek jsme se přenesli do oble-
ženého Sarajeva v devadesátých letech. 
Našim účastníkům tentokrát nezbylo než 
do jednoho spolupracovat, zajistit si po-
traviny, chránit se před útočníky a dát o si-
tuaci vědět mezinárodnímu společenství. 
I když tato hra byla pro naše civilisty psy-
chicky i fyzicky náročná, nakonec se poda-
řilo ji dokončit. Jako večerní program pak 
mohli vyslechnout zážitky a zkušenosti 
od našeho skautského bratra z Brna, který 
pracuje u záchranné služby. Spoustu jsme 

se toho dozvěděli i my vedoucí a dotazy 
od dětí nebraly konce. 

Od pátku do neděle jsme se vydali 
na puťák, kdy jsme si vše nesli na zá-
dech. Kromě našich osobních věcí jsme si 
rozdělili do krosen části stanů a jídlo. I tak 
byly – co se týče váhy – mezi některými 
batohy velké rozdíly, ale to snad přispě-
je k lepšímu zvažování, co si vzít příště 
s sebou. Základem konce každého dne 
bylo ještě před setměním najít vhodné 
místo k táboření a uvařit večeři, což jsme 
naštěstí vždy zvládli. Domů jsme odjížděli 
v neděli ráno z Horní Cerekve obohaceni 
o spoustu zážitků. 

 Marek Šmerda – Smrk, 1. chlapecký oddíl Pozořice 

SPOLKY

 Telč
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